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مدیرکل حفــظ و احیای بناهــا، محوطه ها و بافت های 
تاریخی کشــور با بیان این که یک دهم جمعیت استان قم 
در بافت تاریخی ســاکن هســتند، افزود: در بافت تاریخی 
نباید به  دنبال تراکم و تعریض باشیم.به گزارش خبرگزاری 
مهر، سیدهادی احمدی روئینی در جلسه بافت تاریخی قم، 
هرگونه تصمیم در مورد بافــت تاریخی قم را منوط به نگاه 
کارشناسی و قانونی دانست و افزود: بافت تاریخی ۲.۵ درصد 
از مساحت استان قم را تشکیل می دهد و هر نوع تصمیمی 
که درباره محدوده بافت تاریخی قم گرفته شود مردم ساکن 
در ایــن محدوده ها تحت تاثیرند.وی در ادامه با بیان این که 
یک دهم جمعیت استان قم در بافت تاریخی ساکن هستند، 
افزود: باید در بافت تاریخی به دنبال تراکم و تعریض نباشیم 
و هرگونه عملیات ساخت وساز در بافت تاریخی باید مطابق 
ضوابط میراث فرهنگی باشــد.مدیرکل حفظ و احیای بناها، 
محوطه ها و بافت های تاریخی کشور عنوان کرد: وجود ۱۶۸ 
شهر تاریخی در ایران نشــان از میراث گرانبهایی است که 

تمدن ایران در دل خود جای داده است.
وی اضافــه کرد: شناســایی بافت های تاریخی کشــور 
از جملــه کارهایــی بود کــه در دهه ۸۰ از ســوی وزارت 
میراث فرهنگی کشــور انجام شد و کارشناسان با استناد به 
نقشه های هوایی ســال ۱۳۳۵ اقدام به شناسایی بافت های 
تاریخی کردند.احمدی روئینی گفت: از مشکلات بافت های 
تاریخی کشور استناد به طرح تفصیلی سال های گذشته بود 

که پیش از این توسط اســتان ها تهیه شد و در بخش های 
مربــوط به بافت هــای تاریخی فاقد حساســیت های لازم 
کارشناسی بوده است.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی اســتان قم نیز در این جلسه با بیان این که 

جلســات مشترک و متعددی با کمیســیون ماده ۵ و سایر 
کارشناســان در خصــوص تعیین تکلیــف ۳۱۵ هکتاری 
محدوده بافت تاریخی قم برگزار شده است، خواستار روشن 
شــدن وضعیت بلاتکلیف محدوده بافت تاریخی قم شد و 

گفت: در این زمینه نیازمند وفاق مسئولان در سطح استانی 
و ملی در چارچوب ضوابط میراث فرهنگی هســتیم.علیرضا 
ارجمنــدی در ادامه بافت تاریخی را ســرمایه ای مولد برای 
اشتغال و رونق گردشــگری توصیف کرد و افزود: از نظرات 
کارشناســی و تخصصی شــهرداری و شورای اسلامی شهر 
مقدس قم که مغایرتی با قوانین حاکمیتی میراث فرهنگی 

نداشته باشد، استقبال خواهیم کرد.
شهردار قم هم در این جلسه گفت: بافت تاریخی قم جزئی 
از هویت و شناسنامه شهر است، اما آن چه اهمیت دارد در 
بازآفرینی شهری، منفعت مردم است.سیدمرتضی سقائیان 
نــژاد در ادامه با تاکید بر ضــرورت بازدید میدانی و تعیین 
ضابطه دقیــق در محدوه بافت تاریخی گفت: بافت تاریخی 
قم ۲.۵ درصد مساحت محدوده شهری را در برگرفته است 
و نگاه شهرداری در موضوع بافت تاریخی، اقتصادی نیست.

وی خاطرنشــان کرد: بافت تاریخی در کلانشهرهایی، چون 
قم باید مصوبه شــورای اسلامی شهر و کمیسیون ماده پنج 
را داشته باشد.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم 
هم با تاکید بر ضرورت حفظ بافت تاریخی قم ادامه داد: این 
بافت ها به منظور هویت بخشی شهری برای قرون آینده باید 
به عنوان یک جاذبه گردشگری حفظ شود.ابراهیم معتمدی 
با انتقاد از نگاه صرف اقتصادی به بافت های تاریخی شــهر 
گفت: اصولاً اقتصاد این بافت ها باید در حوزه گردشــگری 

تعریف شود.

رئیس ســازمان جنگل ها، مراتــع و آبخیزداری با بیان 
اینکه هفت میلیون هکتار از بیابان های کشور در وضعیت 
فوق بحرانی قرار دارند، گفت: طرح کاداستر تا دو سال آینده 
به پایان می رسد.به گزارش ایسنا، مسعود منصور در آیین 
کاشت نهال در شهرک دارویی برکت  شهرستان ساوجبلاغ 
و بهره برداری از ۹۷۵ طرح منابع طبیعی سراســر کشور 
که با مرکزیت البرز به صورت وبیناری برگزار شــد، با بیا 
اینکه از جمله مخاطرات کشور موضوع آب، خاک و پوشش 
گیاهی است، اظهار کرد: اگرچه این مخاطرات تاثیر خود را 
در دراز مدت نشــان می دهد اما امروز ما شاهد نتیجه این 
بحران ها در قالب ســیل، ریزگرد، فرسایش خاک، خشک 
شدن قنات ها و کاهش سطح آب های زیر زمینی هستیم.

وی با بیان اینکه اکنون در کشور سالانه با ۱۶ تن فرسایش 
در هکتار مواجه ایم، توضیح داد: سالانه ۲۵۰ میلیون متر 
مکعب فرسایش در دریاچه سدها قرار می گیرد.وی اضافه 

کرد: ســد امیر کبیر ۲۰۴ میلیون متر مکعب اســت و هر 
ساله در کشور به اندازه یک سد فرسایش داریم.وی تاکید 
کرد: علاوه بر این، از حدود ۴۰ هزار رشته قنات، یک سوم 
آن در معرض کم آبی و خشــک شدن قرار دارد.   به گفته 
این مســئول ۲۷ میلیون هکتار از عرصه کشور پهنه سیل 
خیز است که ۴۵۰ شــهر و ۸ هزار و ۲۶۰ روستا در پهنه 

قرار دارد.
رئیس ســازمان جنگل ها، مراتــع و آبخیزداری گفت: 
در ۲۰ ســال اخیر بیش از ۳ هزار و ۵۰۰ ســیل داشــته 
ایــم که هر کدام تا ۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد خســارت وارد 
کرده اند.وی ادامــه داد: حدود ۳۲ میلیون هکتار از عرصه 
کشور مناطق بیابانی است که هفت میلیون آن در شرایط 
فوق بحرانی و ۲.۵ میلیون هکتار نیز کانون های مولد گرد 
و غبار هســتند بنابراین در این شــرایط نیاز به عزم جزم 
برای کاهش مخاطرات طبیعی اســت.وی با اشاره به اینکه 

با اجرای طرح های آبخیزداری ۷۰ درصد مخاطرات ســیل 
کاهش می یابــد، تصریح کرد: تا کنــون؛ بیش از ۱۰هزار 
رشته قنات با فعالیت های آبخیزداری احیا شده که آبدهی 
آن ها از یک و نیم تا سه رابر افزایش یافته و باعث مهاجرت 
معکوس به روســتاها شده است.  این مسئول تصریح کرد: 
همانگونــه که مقام معظم رهبری نیز بر حفظ آب و خاک 
تاکید دارند، یکی از راه های نجات کشور آبخیزداری است 
و حفظ منابع آب و خاک اســت.رئیس سازمان جنگل ها، 
مراتــع و آبخیز داری تصریح کرد: یکی از رویکردهایی که 
به شــدت دنبال می کنیم این است دو منبع آب و خاک 
را با مشــارکت مردم حفظ کنیم.وی ادامه داد: در کشــور 
انجمن خیرین آبخیزداری شکل گرفته و استان البرز یکی 
از استان هایی اســت که انجمن خیرین آبخیزداری دارد.
منصور افزود: امســال ۱۰۰ هزار هکتــار طرح آبخیزداری 
با مشــارکت دســتگاه ها و مردم شــکل گرفته است. وی 

افزود: علاوه بــر این، در حوزه بیابان زدایی ۵۰ هزار هکتار 
هدفگذاری شــد و با کمک مردم و دستگاه ها در  ۸۵ هزار 
هکتار هدف پیش بینی شــده محقق شــد.این مسئول با 
اشاره به اینکه به پیشرفت ۹۵ درصدی در کادستر اراضی 
ملی کشور رســیده ایم، گفت:  کاداستر اراضی کشاورزی 
در یکی یا دو ســال آینده به اتمام می رسد و ۸۵ میلیون 
هکتار از عرصه کشــور در این دو سال کاداستر شده است.

به گفته منصور ۶۰ هزار هکتار زراعت چوب داشته ایم که 
هر هکتــار زراعت چوب ۳۰۰ تن چــوب تولید می کند و 
می تواند به خودکفایی در تولید کاغذ بینجامد.وی افزود: از 
طرفــی ۶۰۰۰ هکتار از اراضی که تحت زراعت چوب قرار 
گرفت با پساب و آب های غیر متعارف آبیاری می شود.وی 
ادامه داد: ۲۵۰ هزار هکتار توســعه گیاهان دارویی از سال 
گذشته تا کنون انجام و در بالادست شهرک دارویی برکت 

نیز کاشت گیاهان دارویی انجام شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان شــرقی 
گفت: آفرود سواری بلای جدید جنگل های استان است.

به گزارش فارس رحیم مهردادی گفت: آفرودسواری در 
کنار مشــکلات ناشی از حضور گردشــگران به ویژه در ایام 
نوروز در حال تبدیل شــدن به مشکل اصلی منابع طبیعی 

استان است.
به گفته او این پدیده در مراتع ســهند و ســراب و البته 
جنگل های ارسباران در حال تشدید است، البته مخالف ورود 
گردشگر به استان نیســتیم اما ورود آفرودسواران با خودرو 
به داخل جنگل ها و نیز حضور گردشــگران و یا جمع آوری 
کنندگان محصولات جانبی در جنگل ها و مراتع اولین عامل 
حریق ها در جنگل های ارســباران است و همچنین یکی از 

عوامل ورود و طغیان آفت در این اراضی ارزشــمند اســت.
به گفته مدیرکل منابع طبیعی آذربایجان شرقی جنگل های 
ارسباران عموما شاخه زاد هستند و با توجه به آسیب پذیری 
این نوع جنــگل در قیاس با دانه زادهــا، اصلاح و پرورش 
گونه های گیاهی را در دستور کار قرار داده ایم و این موضوع 
در سال ۱۴۰۱ در قالب طرح صیانت از جنگل های ارسباران 
پیگیری خواهد شــد و بحث توانمندسازی جوامع محلی از 
طریق تشکیل تعاونی های منابع طبیعی برای جلوگیری از 
تخریب جنگل های ارســباران نیز از دیگر برنامه های منابع 

طبیعی در این حوزه است.
مدیرکل منابع طبیعی آذربایجان شرقی می گوید طرح 
تنفس ۱۰ ســاله جنگل های شــمال را فشــار مضاعفی از 
حیث تخریب جنگل های ارســباران است و مجوزهای قطع 
و برداشت و حمل چوب در این منطقه تنها مربوط به اراضی 
باغی اســت و به هیچ عنوان مجوز قطع در اراضی جنگلی 
صادر نمی شود و بیشــترین چالش این بخش گونه های دو 
رگه باغــی و جنگلی چون چنار و بلوط و گردو اســت که 

تشخیص آنها دشوار است.

وی همچنیــن از جریمه ۷۶ میلیارد تومانی معدن مس 
ســونگون در پرونده هــای مرتبط با حــوزه منابع طبیعی 
خبــر داد.مهــردادی می گویــد در بحث توســعه معادن 
جنگل ها خط قرمز اســت و تا کنون مجوزی در این زمینه 
نداده ایم،۷۶میلیارد تومان نیز از طریق برخورد با معدن مس 
سونگون در پرونده های مرتبط با حوزه منابع طبیعی به خزانه 
واریز شده است.وی گفت: راه اندازی دو ایستگاه آتش نشانی، 
باند فرود اضطراری هلیکوپترهای اطفا حریق و ایجاد مخازن 
ذخیره آب از جملــه مواردی بوده که برای کاهش خطرات 
ناشــی از آتش سوزی در جنگل های ارسباران مصوب شده 
اما تاکنون اعتباری برای ایستگاه های آتش نشانی اختصاص 

نیافته است.

نماینــده عالی دولت در اســتان البرز گفت: ظرف یک 
ماه آینده باید زباله ســوز در حلقه دره راه اندازی شود.به 
گــزارش ایلنا از البرز، مجتبی عبداللهی با بیان این مطلب 
درجلســه ســاماندهی )محل دفن زباله های استان( حلقه 
دره و تصمیــم گیری برای خرید و راه اندازی زباله ســوز 
استان اظهار داشت: موضوع پســماند یکی از دغدغه های 
جدی شهر های بزرگ اســت و بی توجهی به این موضوع 
در استان البرز نیز می تواند شرایط سخت تری را به وجود 
آورد از این رو هر چه ســریعتر با قــرارداد طرح های زباله 
ســوز و توسعه آن بی توجهی ۲۰ ساله را جبران کنیم.وی 
افزود: همه شهرداران استان در برابر هرگونه کم و کاستی 
در انجام وظایف و ارائه خدمات به مردم مســئولند و باید 

پاسخگوی خواســته های مردمی باشند. وی با بیان اینکه 
بی توجهی ۲۰ ســاله در خصوص تعیین تکلیف  پسماند 
حلقه دره باعث بروز مشــکلات زیست محیطی متعددی 
میشــود، خاطرنشــان کرد: آب، خاک و هوای این منطقه 
با تأثیر گرفتن از آلودگی های زیســت محیطی این سایت 
می تواند دچار مخاطرات بســیاری شود و زیست مردم را 
با مشــکل مواجه می کند که باید هرچه ســریعتر به این 

وضعیت رسیدگی شود.
عبداللهی گفت:  در این ســال ها شهرداران و شوراهای 
متعــددی آمدند و رفتند و نتوانســتند هیچ کاری در این 
خصوص انجام دهند از این رو ما در اســتان بدنبال برنامه 
عملیاتی برای اجرایی کردن طرح مدیریت پســماند )زباله 

ســوز( هســتیم.وی تاکید کرد: علاوه بر این برنامه ها باید 
از طریق اطلاع رســانی گســترده و روش هــای نوآورانه 
با مشــارکت خود مردم تفکیک از مبــدا را به عنوان یک 
رویکرد کلیدی در اســتان پیگیری کنیــم. نماینده عالی 
دولــت در ادامه تصریح کرد: در این طرح ما بدنبال اصلاح 
فرآیندها نیز هســتیم ما در صــدد  جبران عقب افتادگی  
۲۰ ســاله مدیریت پســماند در البرز هستیم و باید ظرف 
یک مــاه تفاهم نامه ای در شــهرداری کرج یا ســازمان 
همیاری های استان با شــرکت بهره برداری منعقد گردد. 
نماینده عالی دولت در اســتان تاکید کرد: معاونت عمرانی 
استانداری طی نشستی با شهرداران شهرستان های استان 
در خصوص نحوه قرارداد با شــرکت در قالب قرارداد های 

بی او تی )مشــارکت بخش خصوصی و دولت بوده که به 
موجــب آن ۶۰ درصد اعتبار از ســوی بخش خصوصی و 
۴۰ درصد آن نیز از ســوی شــرکت طرح تامین و هزینه 
مــی شــود( و  و بی او او  برای اجــرای این طرح تصمیم 
گیری کنند . استاندار دستور داد در مدت زمان مشخص، 
طرح نیروگاه زباله   ســوز باید در استان تعیین  تکلیف شود 
و پس از بررسی کارشناسی، پیشنهادهای اجرایی  توسط 
معاونت عمرانی و شهرداری برای نشست بعدی ارائه و یکی 
از روش ها برای اجرا انتخاب شود.اســتاندار البرز همچنین 
در پایان جلسه به زباله های بیمارستانی و نخاله نیز تاکید 
کرد، افزود: زباله های بیمارســتانی نیز باید در جلســه ای 

جداگانه تعیین تکلیف شوند.

وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: تنهــا در ۳۲ هکتار از 
۱۲۳ میلیون هکتار اراضی موجــود، عملیات آبخیزداری 
صورت گرفته و هنوز ۹۰ میلیون هکتار باقی مانده اســت.
به گزارش ایسنا، سید جواد ســاداتی نژاد در آیین کاشت 
نهال در شهرک دارویی برکت شهرستان ساوجبلاغ  و بهره 
برداری از ۹۷۵ طرح منابع طبیعی سراســر کشــور که با 
مرکزیت البرز به صورت وبیناری برگزار شــد، اظهار کرد: 
ســتاد اجرایی فرمان امام امروز پشتیبان وزارت جهاد در 

زمینه امنیت غذایی و محیط زیست است. 
وی ادامه داد: وزارت جهاد کشــاورزی با همکاری ستاد 
جرایــی فرمان امام  به خصوص در زمینه احیای کشــت  
دیم و مرمت قنات ها اقدامات ارزنده ای انجام داده اســت.
وی با اشــاره به اینکه موضوع غذا اولویت اول کشور است، 
ابراز کرد: ســتاد اجرایی فرمان امام با نگاه ویژه ای به این 
حــوزه ورود کرده و به صورت راهبردی در این موضوع هم 
همچون تامین امنیت دارو مشارکت دارد تا کشور به سمت 

تامین امنیت غذایی پیش برود.ســاداتی نــژاد با تقدیر از  
تلاش فعالان عرصه منابع طبیعی و به خصوص جنگلبانان 
برای حفظ منابع طبیعی توضیح داد: چند سالی رکود در 
بحث آبخیزداری وجود داشــت اما با تاکیدات مقام معظم 
رهبری و تلاش مجموعــه دولت در بودجه ۱۴۰۱، درآمد 
اختصاصی برای ســازمان جنگل ها  تعریف شد تا رسالت 
خــود را عملی کند.وی تاکید کــرد:  از امروز هر درآمدی 
در حوزه مرتع به کمک آبخیزداری می آید.وزیر کشــور با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در حوزه آبخیزداری افزود: 
تاکنون در ۳۲ میلیون هکتار  از ۱۲۳ میلیون هکتار اراضی 
موجود، عملیــات آبخیزداری صورت گرفتــه و هنوز ۹۰ 
میلیون هکتار باقی مانده اســت.وی ادامه داد: با این نگاه 
اگر ســالی  یک و نیم میلیون هکتار عملیات آبخیزداری 
انجام شود، هفتاد سال طول می کشد تا اهداف این بخش 

محقق شود و بی شــک این زمان بسیار زیادی است.وزیر 
جهاد کشــاورزی ادامه داد:  بنابراین باید با عزم ملی مدل 
اجرایی تری بــرای تامین مالی و اتمام عملیات آبخیزداری 
صورت بگیرد.وی با تاکید بر اینکه باید ســالی ده میلیون 
هکتار عملیات آبخیزداری صورت بگیرد تا در کمتر از ۱۰ 

سال این اقدام مهم در کشور به اتمام برسد. 
اکنون بــا پدیده تضاد محیطی یعنی بی آبی و ســیل 
مواجه هســتیم بنابراین ضرورت دارد هر قطره آب که از 
آسمان می آی مدیریت شــود.به گفته وی خسارات ناشی 
از ســیل  امنیــت غذایی را به خطر می انــدازد، گفت:. به 
عنوان مثال در ســیل جیرفت ۶۰ هزار تن ســیب زمینی 
از بین رفت. بنابراین ســعی شده تا به هر روشی از جمله 
فروش اموال مازاد، ۳۰ هزار میلیارد در راستای رسالت های 
کشاورزی کســب کنیم.وی درختکاری را دیگر موضوع با 

اهمیت  برای جلوگیری از وقوع ســیل عنوان کرد و گفت: 
در چهل ســال گذشــته تقریبا یک و نیم میلیارد درخت 
کاشــته ایم اما اکنون باید ســالانه به کاشــت میلیاردی 
درخت برسیم.وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه اکنون 
کل نهال هایی که در نهالستان های کشور تولید می کنند، 
حدود ۵۰ میلیون اصله اســت، تاکید کرد:  باید ظرفیت ها 
افزایش یابد و رسالت خود را در کاهش کربن انجام دهیم 
و در این راســتا از ظرفیت های مردمی اســتفاده شود.وی 
با اشــاره به طرح  کاشــت یک میلیارد نهال در پنج سال 
گفت: البته توان اکولوژیکی نیز باید در نظر گرفته شــود. 
در غرب کشــور چنین ظرفیتی وجود دارد. سازمان منابع 
طبیعی و جهاد در حال بررسی اجرایی کردن این موضوع 
با کمک مردم هســتند و می توان بعد از چند سال مقیاس 
درختــکاری را از میلیون به میلیارد افزایش دهیم.به گفته 
وی ایران کشوری با سرانه پایین جنگل است که نیاز است 

این سرانه ارتقا یابد.

معــاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی ســازمان جهاد 
کشاورزی استان سمنان از تدوین برنامه مقابله با خشکسالی 
در این اســتان خبر داد.خدابخش عرب در آئین تکریم و و 
معارفه رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان اظهار 
کرد: یکی از برنامه های دولت سیزدهم رشد اقتصادی است 
که نخستین دستگاهی که برنامه ها برای رشد اقتصادی را با 
جوانب به فنی به استانداری سمنان ارائه کرد سازمان جهاد 

کشاورزی استان سمنان بود.

وی از افزایش توسعه سرمایه گذاری در بخش کشاورزی 
این اســتان خبر داد و گفت: سرمایه گذاری از ۷۰ میلیارد 
تومان به ۴۵۰ میلیارد تومان افزایش یافت.معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری سمنان نیز در این آیین تصریح کرد: 
بخش کشاورزی بسیار حساس و گسترده است به ویژه که 
در چند ســال اخیر میزان نزولات جوی نیز بسیار کاهش 

یافته و این موضوع سبب بیشترین فشار به بخش کشاورزی 
شــده اســت.حمیدی با بیان اینکه با کاهش نزولات جوی 
بخش زیادی از اراضی کشــاورزی و به تبع بخشی از درآمد 
کشاورزان نیز کاهش یافت افزود: مدیریت این بخش بسیار 
کار سنگینی است چراکه تأمین امنیت غذایی به عهده این 
بخش است.وی با بیان اینکه بخش کشاورزی بسیار حساس 

و پیچیده اســت و با مردم زیادی سر و کار دارد گفت: بعد 
از آموزش و پرورش بخش کشــاورزی بخش گســترده ای 
اســت که رضایتمندی در این بخش رضایتمندی مردم را 
نیز به دنبال دارد.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
ســمنان با بیان اینکه رشــد اقتصــادی ۸.۶ درصدی در 
اســتان سمنان هدفگذاری شده است گفت: سازمان جهاد 
کشاورزی نخســتین برنامه را در این زمینه به استانداری 

سمنان ارائه کرد.

شهردار رفسنجان ظرفیت های فراوان گردشگری شهر 
رفســنجان را یادآور شد و گفت: رفســنجان می تواند در 
مسیر ژئوپارک شدن و به عنوان یک مقصد گردشگری در 

برنامه های یونسکو باشد.
به گزارش ایســنا، مجید کهنوجی در دیدار با جمعی از 
کارشناسان صنایع دستی، گردشگری و ایرانشناسی که به 
منظور هم اندیشی پیرامون ظرفیت های موجود گردشگری 
در شهرستان تشکیل شد، اظهار کرد: امروزه کمتر شهری 
را می تــوان بدون رویکرد و نگرش توســعه گردشــگری 

مدیریت کرد.
وی افــزود: رویکرد گردشــگری و توجه ویــژه به آن، 
باعث می شود شــهری زیبا، جذاب، سرزنده و پویا داشته 

باشیم و شــهر همچون مغناطیسی، گردشگران و سرمایه 
گذاران را به ســوی خود بکشاند.شــهردار رفســنجان به 
ظرفیت های رفســنجان در مقوله گردشگری اشاره و بیان 
کرد: گردشــگری مهمترین پتانسیل در زمینه اشتغالزایی 
برای رفسنجان است که شهرداری رفسنجان در این زمینه 
صددرصد حمایت می کند.مهندس کهنوجی با بیان اینکه 
برای بحث گردشــگری در بودجه ســال آینده شهرداری 
رفســنجان نگاه ویژه ای شــده اســت، خاطرنشان کرد: 
رفسنجان می تواند در مســیر ژئوپارک شدن و به عنوان 
یک مقصد گردشگری در برنامه های یونسکو باشد و در این 

زمینه برنامه ریزی آن به زودی آغاز می شود. 
شهردار رفســنجان معرفی رفســنجان به عنوان شهر 

خلاق در دوره جدید مدیریت شهری برای قرار گرفتن در 
مقاصد گردشگری یونسکو را در این زمینه یادآور شد.وی 
تحول شــهری و متعاقب آن تحــول اقتصادی و فرهنگی، 
اجتماعی در شــهرها را بدون توجه به مقوله ارزشــمند و 
مهم گردشــگری امری نشــدنی دانســت و گفــت: برای 
تحقق گردشــگری شــهری باید هم زمان با رشد مکان ها 
و جاذبه های گردشــگری شهری، تســهیلات و تجهیزات 

گردشگری نیز به تناسب گردشگران فراهم شود.
مهندس کهنوجی همچنین با اشــاره به این مطلب که 
گردشــگری می تواند در آمد خوبی برای شهروندان و شهر 
داشته باشد، خاطرنشان کرد: معرفی و ارائه صنایع دستی و 
پتانسیل های مختلف گردشگری، اقتصادی و… رفسنجان 

در قالب برگزاری هفته های فرهنگی رفسنجان در شهرهای 
مختلف کشور از برنامه های شهرداری رفسنجان در حوزه 

گردشگری است.
به گزارش ایسنا، ســازمان آموزشی، علمی و فرهنگی 
ملل متحد یونسکو از سال ۲۰۰۴ طرحی را با عنوان شبکه 
شهرهای خلاق و با هدف ترویج همکاری میان شهرهایی 
کــه از خلاقیت برای پیشــرفت خود اســتفاده کرده اند، 
راه اندازی کرد، این شــبکه هفت حوزه  خلاقیت، شــامل 
صنایع دستی، هنرهای بومی، هنرهای چندرسانه ای، فیلم، 
طراحی، خوراک شناســی، ادبیات و موســیقی را پوشش 
می دهد.شهرداری رفســنجان نیز در دوره جدید مدیریت 
شهری برای پیوستن به شهرهای خلاق اقدام کرده است.

مدیرکل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های تاریخی کشور:

یک دهم جمعیت قم در بافت تاریخی هستند

 7 میلیون هکتار از بیابان های کشور در وضعیت فوق بحرانی 

آفرودسواری بلای جدید جنگل های ارسباران

ضرب الاجل یک ماهه برای راه اندازی زباله سوز در حلقه دره 

سیل جیرفت ۶۰ هزار تن سیب زمینی را از بین برد

تدوین برنامه مقابله با خشکسالی در استان سمنان

رفسنجان می تواند یکی از مقاصد گردشگری یونسکو باشد

بزرگراه بین المللی ارومیه – سرو سال آینده
تکمیل می شود

گروه شهرستانها: مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی در خصوص 
آخرین وضعیت بزرگراه بین المللی ارومیه - ســرو گفت: بزرگراه بین المللی 
ارومیه - سرو به طول ۵۱ کیلومتر است که با افتتاح سه کیلومتر باقی مانده 
آن طی ســال آینده، شــاهد تکمیل نهایی بزرگراه خواهیم بود.سیدمحسن 
حمزه لــو با بیان اینکه برای اجرای این طــرح تاکنون ۵۰ هزار میلیارد ریال 
هزینه شــده، اظهار کرد: بزرگراه بین المللی ارومیه - ســرو به عنوان یکی از 
محورهای منشعب از کریدور بزرگراهی غرب کشور بوده و برای بهره برداری 

کامل آن ۶۳۰ میلیارد ریال اعتبار دیگر نیز هزینه شد.
وی با اشــاره به اینکه به زودی بهره برداری کامــل از این جاده ترانزیتی 
محقق می شــود، ادامه داد: طی روزهای گذشــته نیز تقاطع غیرهمســطح 
زیرگذر نازلو و ســه کیلومتر از بزرگراه بین المللی ارومیه - ســرو بازگشایی 
شد.مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی بیان کرد: همچنین جهت حذف 
نقاط پرحادثه و تســهیل در رفت و آمد روستاییان سه دستگاه دوربرگردان 
و یک دســتگاه زیرگذر نیز در این مسیر احداث می شود.حمزه لو ادامه داد: با 
توجه به این که یک چهارم پایانه های کشــور در آذربایجان غربی قرار دارد، 
ضرورت توسعه و تأمین زیرســاخت های لازم برای پایانه های مرزی به ویژه 
پایانه مرزی سرو در راستای توســعه پایدار و گسترش مراودات اقتصادی با 
کشورهای همسایه، موضوع مهمی به شمار می رود.مدیرکل راه و شهرسازی 
آذربایجان غربی گفت: این بزرگــراه به عنوان یکی از طرح های بزرگ و ملی 
محســوب می شــود و نقش این بزرگراه در ترانزیت خارجی و اتصال مرکز 
کشــور از طریق آزادراه تهران - تبریز - بزرگراه شــهید کلانتری به گمرک 
سرو موجب شده تا اتمام این پروژه در سریع ترین زمان ممکن صورت گیرد.
وی با بیان اینکه کاهش مسافت، ارتقای سطح ترانزیت بار و مسافر و اهمیت 
اقتصادی از مزایای مهمی است که با بهره برداری از این بزرگراه تحقق پیدا 
می کند، افزود: توســعه مبادلات اقتصادی کشــورهای ایران و ترکیه، جذب 
گردشگر و کاهش ســوانح جاده ای از مهم ترین ویژگی های اجرای این طرح 

است.

دریاچه ارومیه، نفس های آخرش را می کشد
نماینده مردم اســتان آذربایجان غربی در شورای عالی استان ها با اشاره 
بــه وضعیت بحرانی دریاچه ارومیه، گفت: ایــن دریاچه نفس های آخرش را 
می کشد؛رئیس جمهور به وعده اش در این زمینه عمل کند.به گزارش ایسنا، 
ایرج ســلیمان زاده در نطق پیش از دستور خود، گفت: جامعه شورایی کشور 
باید پیش قدم حرکت در راســتای منویات مقام معظم رهبری باشــد.وی با 
تأکیــد بر قانونمندی در تمام عرصه های کشــور، افزود: رابطه، به هیچ وجه 

نباید لباس ضابطه بر تن کند.
ســلیمان زاده با اشــاره به وضعیت بحرانی دریاچه ارومیــه، بیان کرد: 
دریاچه ارومیه نفس های آخرش را می کشد، به وعده ها عمل نشده است و از 
رئیس جمهور خواستارم، به وعده خود در این زمینه عمل کند.نماینده استان 
آذربایجان غربی در شورای عالی استان ها، در ادامه خواستار توجه ویژه وزیر 
راه و شهرسازی به مسئله جاده های این استان شد و در پایان ابراز امیدواری 
کرد: اســتاندار آذربایجان غربی با انتصاب های خود، چراغ راهی برای توسعه 

استان باشد.

داروخانه هلال احمر یزد در نوروز تعطیل است 
داروخانه هلال احمر یزد که تنها محل تامین داروی بیماران خاص است 
اعلام کرده به دلیل انبار گردانی از روز های ۱ تا ۱۳ فروردین ماه ســال آتی 
تعطیل اســت.به گزارش ایلنا از یزد، مشکلات تهیه دارو و منابع مالی مورد 
نیاز، موضوع کمک هزینه درمان، مســایل معیشتی و شغلی بیماران خاص،   
مشکلات صدور حواله و عدم تهیه دارو،   فرسودگی تجهیزات و دستگاه های 
دیالیز، مشــکلات نسخه های الکترونیکی، تاخیر در پرداخت مطالبات تامین 
اجتماعی،   عوارض برخی از داروهای ایرانی بر روی بیماران و کمبود خون در 
برخی از مناطق و ... از جمله مواردی است که در حوزه بهداشت و درمان به 

ویژه برای بیماران خاص مورد توجه است.
افزایش هزینه ها، تاریــخ اعتبار کم داروها به دلیل ماندن بیش از حد در 
انبارها یا طی شــدن کند مراحل اداری، مشکلات کرونایی و دریافت داروها 
به صورت محدود از دیگر مســائلی است که بیماران خاص به آن اشاره می 
کنند اما در چنین شرایطی داروخانه هلال احمر یزد برای انبارگردانی اعلام 
تعطیلی کرده است.ابوالفضل موسوی که به بیماری آسم دچار است و ماهانه 
به اســپری برای تنفس نیازمند است به ایلنا گفت: برای تهیه نوعی اسپری 
تمامی داروخانه های شهر یزد را سرزدم که حتی داروخانه هلال احمر هم این 

دارو را نداشت و مجبور شدم از تهران تهیه کنم.
وی با بیان اینکه بســیاری از بیماران در برخی موارد مجبورند دارو را از 
شهر دیگری تهیه کنند تصریح کرد: قطعا تعطیلی این داروخانه به مدت دو 
هفته وضعیت بیماران خاص که به مراتب شرایط بدتری هم دارند به هم می 
ریزد و رنجی مضاعف بر قیمت دارو و کمبود آن را متحمل می شوند.نسرین 
محمدی از دیگر بیماران این شــهر که نیاز به آمپول برای بیماری خود دارد 
با بیان اینکه هر ویال نزدیک به یک میلیون تومان است گفت: به سختی می 
توانم داروی خــود را تامین کنم که هم هزینه بالایی دارد و هم در مواردی 

دسترسی به دارو ندارم و باید چند روزی صبر کنم.
این اظهارات در حالی مطرح می شود که داروخانه هلال احمر به راحتی 
می توانست با برنامه ریزی برای ارائه خدمات موردی به بیماران دارای نسخ 
ضروری، از طریق تماس تلفنی صاحب نسخه و با حضور مسئول کشیک در 
داروخانه برای تحویل دارو به اشخاص اقدام کند.مسئول فنی داروخانه هلال 
احمر یزد در این باره اظهار داشت: داروخانه هلال احمر به دلیل انبار گردانی 
تعطیل اســت و تحویل نســخ خاص در این ایام انجام نمی شود.وی با بیان 
اینکه داروخانه چمران، پشتیبانی دارویی بیماران را انجام می دهد ادامه داد: 
بیماران که نیاز به تهیه دارو های خاص دارند قبل از تاریخ ذکر شــده برای 
تهیه دارو های خود به داروخانه مراجعه کنند.این اتفاق در حالی رخ می دهد 
که به اذعان بسیاری از بیماران و نیازمندان داروهای خاص، در شرایط عادی 
هم داروخانه ها برای تامین داروها، آن ها را به داروخانه هلال احمر ارجاع می 

دهند و از پس تامین دارو بر نمی آیند.

حریم دریا در شهر نخل تقی آزاد شد
دادســتان عمومی و انقلاب شهرستان عسلویه گفت: ساحل ۶۰ متری در 
حریم دریا در شــهر نخل تقی آزاد شــد و همان طور که به مردم قول داده 
بودیم این روند همچنان ادامه خواهد داشــت.محمد خدری در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشت: همان طور که به مردم قول داده بودیم در راستای 
آزاد ســازی حریم ۶۰ متری دریا کوتاهــی نخواهیم کرد.وی اضافه کرد: در 
همین راستا امروز ساحل ۶۰ متری حریم دریا در ضلع شمالی شهر نخل تقی 
که پیش از این سازمان منطقه ویژه اقتصادی پارس با کشیدن دیوار و فنس 

مانع ورود مردم به ساحل شده بود این حریم برای استفاده مردم آزاد شد.
دادســتان عمومی و انقلاب شهرستان عســلویه تاکید کرد: به حول قوه 
الهــی این روند ادامه خواهد داشــت.وی افزود: این عیدی خادمین مردم در 
دســتگاه قضائی شهرستان به شهروندان است که از هفته آینده می توانند از 

آن استفاده کنند.

۳ رودخانه لواسانات به مردم بازگردانده شد
۳ رودخانه لواســانات طبق اصل صیانت از حریم و بســتر رودخانه ها به 
مردم بازگردانده و ۶۳ مورد از اراضی تصرف شده در حریم و بستر رودخانه ها 
با مســاحت ۲۱ هکتار آزادسازی شد.به گزارش خبرنگار مهر، با حضور علی 
القاصی، رئیس کل دادگســتری استان تهران ساخت و سازهای غیرمجاز در 
حریم و بستر ســه رودخانه لواسانات با حضور رئیس کل دادگستری استان 

تهران تخریب شد.
گفتنی است که در راستای اجرای دستورات و تأکیدات رئیس قوه قضائیه 
مبنی بر صیانت از حریم و بســتر رودخانه ها، اراضی ملی و منابع طبیعی، با 
حضور علی القاصی، با تخریب مســتحدثات و ساخت و سازهای غیرمجاز، از 
حریم و بســتر رودخانه های »جاجرود«، »قاضــی دره« و »برگ جهان« رفع 

تصرف به عمل آمد.
بر اساس این گزارش و در راستای اعمال تبصره چهار ماده ۲ قانون توزیع 
عادلانه آب، با ورود دستگاه قضائی از ۶۳ مورد از اراضی تصرف شده در حریم 
و بســتر رودخانه های فوق الذکر به مســاحت بالغ بر ۲۱ هکتار رفع تصرف 

به عمل آمد و به بیت المال اعاده شد.

اخبار کوتاه


